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نیم نگــاه

خبــر
 رفع محدودیت برقی 
۳۶ کارخانه سیمان 

آرمان ملی : مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران گفت: با هماهنگی وزارتخانه های نیرو 
و صمت، کارخانجات سیمانی که از سیمان خود 
را در بازار عرضه و باعث تعدیل و کاهش حباب 
قیمتی شدند، در اولویت رفع محدودیت های برقی 
قرار گرفتند. مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق 
ایران گفت: با هماهنگی وزارتخانه های نیرو و صمت، 
کارخانجات سیمانی که از سیمان خود را در بازار 
عرضه و باعث تعدیل و کاهش حباب قیمتی شدند، 
در اولویت رفع محدودیت های برقی قرار گرفتند. 
مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به این که در این دو 
روز تعطیلی، مصرف برق کاهش یافت، افزود: روند 
کاهش محدودیت های برقی که از هفته پیش آغاز 

شده بود، از تداوم یافت.

 اظهار کالا 
با درج شناسه یکتای قبض انبار 

آرمان ملی: سخنگوی گمرک گفت: با تصمیم 
شورای اجرایی فن آوری اطلاعات، مبنی بر به 
کارگیری شناسه یکتای قبض انبار توسط کلیه 
انبارهای گمرکی  از سامانه جامع انبارهای وزارت 
صمت، از یازدهم مرداد امکان اظهار کالا بدون 
درج شناسه یکتای قبض انبار میسر نخواهد بود.  
سید روح اله لطیفی  سخنگوی گمرک با اعلام این 
خبر اظهار داشت: بر اساس مصوبه هجدهم شورای 
اجرایی فن آوری اطلاعات و بخشنامه ۱۳تیرماه 
و نامه ۲۳ تیرماه مدیران کل دفتر واردات و فن 
آوری اطلاعات گمرک ایران، مبنی بر به کارگیری 
شناسه یکتای قبض انبار توسط کلیه انبارهای 
گمرکی )مراجع تحویل گیرنده کالا و کلیه انبارهای 
اختصاصی( از سامانه جامع انبارهای وزارت صمت 
و به منظور اعمال قفل شناسه یکتای قبض انبار در 
کلیه گمرکات کشور، از گمرکات اجرایی خواسته 
شده ترتیبی اتخاذ کنند که انجام تشریفات ترخیص 
با اخذ شناسه قبض انبار توسط صاحبان کالا حداکثر 

تا دهم مرداد صورت پذیرد.

موافقت مجلس با تمدید مهلت 
جذب اعتبارات تملک دارایی 

آرمان ملی : نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
با تمدید مهلت جذب اعتبارات تملک دارائی 
سرمایه ای و مالی سال ۱۳۹۹ کل کشور موافقت 
کردند. نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه 
علنی روز چهارشنبه صحن علنی مجلس با تمدید 
مهلت جذب اعتبارات تملک دارائی سرمایه ای و 
مالی سال ۱۳۹۹ کل کشور با ۱۵۴ رای موافقت 
کردند که بر اساس آن این مهلت تا پایان شهریورماه 
۱۴۰۰ تمدید شد. در ماده واحده این طرح آمده 
است: مهلت جذب اعتبارات سرمایه ای و مالی قانون 
بودجه سال ۱۳۹۹ کل کشور اعم از وجوه نقد و اوراق 
بهادار )اسناد خزانه، اوراق مشارکت و سایر اسناد 
مالی اسلامی( تا پایان شهریورماه سال ۱۴۰۰ تمدید 
می گردد. مانده وجوه مصرف نشده اعتبارات فوق 
الذکر حداکثر تا دهم مهرماه ۱۴۰۰ به خزانه داری 
کل کشور واریز می شود. مهلت ارسال صورتحساب 
دریافت و پرداخت نهایی نیز تا پایان مهرماه ۱۴۰۰ 

تعیین می شود.

بنگــاه ها
افتتاح صندوق قرض الحسنه 

اشتغال با مشارکت بانک تجارت
آرمان ملی: در آستانه عید سعید غدیر خم و با 
مشارکت بانک تجارت، صندوق قرض الحسنه توسعه 
اشتغال برکت توسط ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( در مراسمی با حضور مخبر رئیس این ستاد، 
دولت آبادی مدیر عامل بانک تجارت و حیدری مدیر 
عامل این صندوق افتتاح شد. حیدری مدیر عامل 
صندوق قرض الحسنه توسعه اشتغال برکت در 
ابتدای مراسم در خصوص راه اندازی این صندوق 
گفت: وجود بسترهای مناسب بانکداری دیجیتال در 
بانک تجارت سبب شد که همزمان با پیگیری اخذ 
مجوز صندوق از بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار، 
به صورت موازی هماهنگی لازم را با بانک تجارت 
برای ایجاد بسترهای لازم داشته باشیم تا متقاضیان 
دریافت تسهیلات صندوق بتوانند از این طریق و 
بدون نیاز به حضور فیزیکی در شعبه مراحل افتتاح 
حساب، احراز هویت، تخصیص امضای دیجیتال و در 
نهایت دریافت تسهیلات را به صورت الکترونیک و 

دیجیتال انجام دهند.

 تولید ۳۵۵ هزار تنی 
فولاد در چادرملو

آرمان ملی: بررسی آمارهای منتشره سامانه 
کدال حاکی از تولید ۳۵۵ هزار و ۹۸۶ تن فولاد 
در شرکت چادرملو از ابتدای امسال تا پایان تیر ماه 
است، آماری که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
رشد ۸.۴۸ درصدی نشان می دهد. بررسی آمارهای 
سامانه کدال حاکی از تولید پنج میلیون و ۶۸۰ هزار 
و ۸۴۴ تن انواع محصولات از سوی شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو تا پایان تیرماه است. در این مدت 
سه میلیون و ۷۶۲ هزار و ۶۷۹ تن کنسانتره آهن 
)خشک( و ۹۷۷ هزار و ۴۱۸ تن گندله در چادرملو 
تولید شد .در چهار ماه نخست امسال چادرملو موفق 
به تولید ۲۶ هزار و ۶۰۵ تن آپاتیت و ۵۵۸ هزار و ۱۵۶ 
تن آهن اسفنجی شد. همچنین تا پایان تیرماه ۸۰۰ 
هزار و ۷۴۶ مگاوات برق از سوی این شرکت تولید 
شد.از مجموع تولیدات یاد شده، یک میلیون و ۳۸۶ 
هزار و ۲۲۳ تن محصول مربوط به آمار تیر ماه این 
شرکت است. گفتنی است، مجموع فروش چادرملو 
تا پایان تیرماه امسال ۱۲۹۵۰۲ میلیارد و ۳۰۴ 
میلیون ریال بود که ۱۳۸۷۰ میلیارد و ۲۰۲ میلیون 

ریال آن از محل فروش صادراتی فولاد بوده است.

آرمان ملی: یک کارشناس اقتصادی گفت: جنایتی را که 
بانک های خصوصی در اقتصاد ایران کردند، صدام نکرد. آنها 
پول های کشور را در پروژه هایی مانند ایران مال نابود کردند. 
اقتصادی  »سیاست های  نشست  در  محقق نیا  محمدجواد 
پیشنهادی به دولت سیزدهم از نگاه اقتصاد اسلامی« که با حضور 
جمعی از کارشناسان و اساتید اقتصاد در محل مجمع عالی علوم 
انسانی اسلامی برگزار شد، اظهار داشت: تقریبا می شود ادعا کرد 
سخت ترین پوسته اصلاحات اقتصادی، بانک است. از بانک به عنوان 
قلب اقتصاد یاد می  شود که همه دولت های بعد از انقلاب ادعای 
اصلاح آن را داشتند ولی نتوانستند. وی افزود: سیستم بانکی منشأ 
ایرادات بسیاری در کشور است. اصلی ترین اشکال سیستم بانکی 
نیز این است که بیش از ۷۰ درصد تسهیلات آن در بخش غیر 
مولد هدر می رود. بانک ها سالانه ۵۰ تا ۷۰ میلیارد دلار تسهیلات 
می دهند که اگر درست در اقتصاد تزریق شود موجب بهبود اقتصاد 
می شود. اقتصاد مقاومتی نیز جهت اصلی اش به سمت تولید است 
ولی نظام بانکی به سمت دلالی می رود. محقق نیا اضافه کرد: از 
طرف دیگر اضافه برداشت های شدید بانک ها از بانک مرکزی که 
۱۲۲ هزار میلیارد برآورد می شود اتفاق عجیبی است. اتفاقی که در 
دولت تدبیر و امید رخ داد این بود که بانک های خصوصی در پایه 
پولی هم ورود کردند. اضافه برداشت یکی از مواردی است که به 
دولت بعدی به ارث رسیده است. معتقدم جنایتی را که بانک های 
خصوصی در اقتصاد ایران کردند، صدام نکرد. آنها پول های کشور را 
در پروژه هایی مانند ایران مال نابود کردند. وی ادامه داد: ناکارآمدی 
شدید در سیستم بانکی نیز معضل حال حاضر است. همچنین 
تمرکز بانک ها در تهران هم مورد انتقاد بسیاری از کارشناس قرار 
گرفته است. به گفته وی، رقابتی که بانک های خصوصی در اقتصاد 
ایران ایجاد کردند هزینه های بسیاری بر اقتصاد کشور تحمیل شد. 
برای نمونه ۴ میلیارد واردات بی رویه پوز بانکی داریم که اتلاف 
منافع عظیمی به حساب می آید. این کارشناس گفت: راه حل کوتاه 
مدت و اولین قدم برای حل مساله بانک ها، ایجاد انضباط است. 
اضافه برداشت از بانک مرکزی باید صفر شود. دوم باید تسهیلات 
کنترل شود. هر بانک باید معین توسعه یک استان شود. کشور 
سنگاپور از قشم کوچک تر اما تولید ناخالص آن اندازه کل کشور 
است. نهاد توسعه دهنده در هر استان باید بانک ها باشند. تهران چاه 
وَیل اقتصاد ایران شده است. هر مجتمع تجاری در تهران به معنای 
تعطیلی یک کارخانه است که پول پاشی فراوان در آنها اتفاق افتاده 
است. قدم بعدی این است که از رقابت منفی بین بانک ها جلوگیری 
شود از طرق مختلف مانند محدود کردن رشد ترازنامه بانک ها و 
اقداماتی از این قبیل. به گفته وی گام نهایی نیز باید تدوین قانون 
جامع بانکداری و اصلاح مدل بانکداری در ایران باشد زیرا این مدل 

بانکداری به هیچ وجه مناسب اقتصاد ایران نیست.

به اعتقاد یک کارشناس اقتصادی؛

جنایت های بانک های خصوصی را صدام نکرد

آرمان ملی- محمدسیاح: نمــایندگان 
مجلـس یازدهم  در جلسه علنــی روز 
چهارشنبه، درخواست عده ای از نمایندگان 
به منظــور بررسی طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی و ساماندهی پیام 
رسان های اجتماعی را براساس اصل ۸۵ 
قانون اساسی بررسی کرده و در نهایت با 
۱۲۱ رای با این درخواست موافقت کردند. 
این موافقت بدین معناست که این طرح 
باید در کمیسیون اصل ۸۵ بررسی شود 
که به گفته برخی از نمایندگان در این 
کمیسیون امکان دعوت از نماینده دولت 
و کسب وکارهای اینترنتی وجود دارد تا 
این طرح براساس نیازمندی ها و نگرانی ها 
رفع ابهامات به صورت مجدد مورد بررسی 

قرار بگیرد.

»آرمان ملی« درباره ادامه نگرانی ها از طرح صیانت گزارش می کند:

تیغ مجلس انقلابی روی پوست اقتصاد دیجیتال
   برای صیانت کاربران پهنای باند را کم می کنید یا مقابله با آنها؟         یکی به نعل می زنند و یکی به میخ!

از نیمه دوم مرداد پیش بینی می شود؛ 
عبور شاخص از یک میلیون و 400 هزار واحدی 

آرمان ملی: بازار سرمایه در حالی در آخرین روز از معاملات 
هفته گذشته به فاز اصلاحی وارد شد که به اعتقاد کارشناسان 
تصمیمات دولت در بازگشت نقدینگی به بازار سرمایه از مهمترین 
عوامل موثر در رشد شاخص بوده و با عبور برخی از سهم ها از 
مقاومت پیش رو در تیرماه احتمالا از نیمه دوم مرداد شاهد تکرار 
روند صعودی تا عبور از مرز یک میلیون ۴۰۰ هزار واحدی خواهیم 
بود. در این رابطه مهدی بیات منش کارشناس بازار سرمایه گفت: 
با توجه به افت شاخص بورس در یک سال اخیر نیاز به برخی از 
اعتمادسازی ها از سوی دولت وجود دارد تا بتوان از این طریق 
شاهد ورود دوباره نقدینگی به این بازار باشیم. بیات منش ادامه داد: 
انتظار می رود روند صعودی یک ماه اخیر بازار که شاخص بورس 
از کانال یک میلیون و ۱۰۰ هزار واحد تا یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
واحد رشد کرد، ادامه دار باشد و همچنین احتمال می رود براساس 
پیش بینی های صورت گرفته شاخص بورس تا انتهای مرداد ماه 
به کانال حداقل یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد ورود پیدا کند. این 
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه تاثیر تصمیمات و سیاست های 
دولت در بازگشت نقدینگی مضاعف به بازار از سوی حقوقی ها از 
جمله مسایل حائز اهمیت معاملات بازار در چند وقت اخیر تلقی 
می شود، گفت: اصلی ترین سیاست دولت برای تداوم روند صعودی 
بازار باید در مرداد ماه به کار گرفته شود، همچنین بهتر است 
تصیمات مدیران سازمان بورس برای بهبود و تداوم روند صعودی 
بورس ادامه دار باشد تا شاخص بورس بتواند به بیش از دو میلیون 
واحد برسد که رخ دادن چنین اتفاقی در بازار نیازمند حداقل چند 
ماه زمان است. وی به اثر افزایش ادامه دار تورم در ماه های اخیر و 
اثر آن بر معاملات بازار سرمایه اشاره کرد و افزود: ترس و نگرانی 
سهامداران برای سرمایه گذاری در بورس با افزایش حمایت دولت از 
بین می رود و زمینه افزایش تمایل آنها برای سرمایه گذاری در این 
بازار فراهم می شود، همچنین در کنار این مسایل واکنش سرمایه 
گذاران به اخبار شرکت ها از سامانه کدال بهبود خواهد یافت. 
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه ریسک های حاضر در بازار از 
جمله ریسک های سیستماتیک هستند و باعث شده است تا همه 
سهام حاضر در بازار از قابلیت رشد برخوردار باشند، گفت: بیشتر 
سهام حاضر در بازار رشد قیمتی خود را ادامه می دهند، مگر آنکه 
حقوقی ها و بازارگردان شرکت ها دست به انجام برخی از اقدامات 
بزنند و زمینه  صعود یا نزول شرکت ها را فراهم کنند، این امر باعث 
می شود تا سهام برخی شرکت ها از حرکت تیمی بازار جا بمانند 
که البته مسوولان بورس می توانند نقش هماهنگ کنندگی را در 
روند بازار و حرکت شرکت ها ایفا کنند. این کارشناس بازار سرمایه 
خاطرنشان کرد: خروج نقدینگی از بازار سرمایه و ورود آن به بانک یا 
سایر بازارها و چشم دوختن حقوقی های بزرگ به بازار سرمایه برای 
تامین مالی اجرای پروژه ها و طرح ها از دیگر ریسک هایی هستند که 
معاملات این بازار را تحت تاثیر خود قرار خواهند داد. این کارشناس 
بازار سرمایه اظهار داشت: از نظر تکنیکالی عبور برخی سهام از 
مقاومت موجود در تیر ماه منجر به رشد بیشتر شاخص کل و صنایع 

حاضر در بازار در نیمه دوم مرداد ماه خواهد شد.

 پس از  آنکه طرح نهایی شد به صحن برای رای گیری 
برگردد.  با این حال کاربران فضای مجازی از اجرای 
این طرح به شدت نگران هستند و معتقدند که این 
طرح نه تنها به دنبال صیانت نیست که به دنبال 
محدودیت سازی براساس کاهش پهنای باند است. به 
عبارت دیگر در صورتیکه این طرح به تصویب و اجرا 
برسد خبری از فیلترینگ نخواهد بود بلکه دسترسی 
به پیام رسان های خارجی به کاهش پهنای باند عملا 
غیرممکن یا خیلی سخت خواهد شد و این اتفاق به 
نابودی بخش بزرگی از کسب وکارهایی منجر می شود 
که امروز بر این بسترها فعالیت دارند. طرح صیانت از 
کابران فضای مجازی که این روزها در صدر اخبار و 
حتی جست وجوی بزرگترین موتورهای جست و  جوی 
جهان در ایران قرار دارد و حتی از اخبار تلخ خوزستان 
هم پیشی گرفته معایب و ابهامات زیادی دارد و صرفا 
در میان امضا کنندگان این طرح و تندروهای نظامی و 
سیاسی طرفدار دارد! این طرح که در ظاهر قصدی برای 
فیلترینگ پیام رسان های خارجی ندارد و حتی برخی 
از نمایندگان مجلس معتقدند که حتی ممکن است 
فیلتر را هم رفع کند در واقع طرحی است که ارتباط 
مردم ایران را با جهان محدودتر خواهد کرد. موضوعات 
مختلفی در این طرح بیان شده که مهمترین آنها تاکید 
بر دایر کردن دفتر نمایندگی پیام رسان های خارجی 
در ایران است که عملا این امکان وجود نخواهد داشت! 
دلیل آن هم این است که اولا بیشتر این پیام رسان ها 
آمریکایی هستند و از آنجایی که ایران تحریم است 
نمی توانند وارد ایران شوند، از طرفی با مشکلاتی که در 
عرصه ارائه خدمات اینترنتی و زیرساخت در کشور وجود 
دارد که حتی اپلیکیشن ها و سایت های داخلی مبتلابه 
آن هستند چطور امکان دارد که شرایط حضور کمپانی 
پیام رسان های خارجی فراهم شود. برخی از کارشناسان 
ارتباطات معتقدند این آگاهی در بین پیشنهاددهنده 
و امضاکنندگان این طرح وجود دارد و آنها این اقدام 
را اقدامی انقلابی علیه پیام رسان های خارجی به ویژه 
آمریکایی می دانند درحالیکه این اقدام؛ اقدامی علیه 
آزادی دسترسی به اطلاعات و ارتباطات است که تجربه 

مشابه آن را به صورت شدیدتر در چین می توان دید.
 چه بر سر کسب وکار ها می آید؟

یکی از نگرانی های بزرگی که در کنار مطرح شدن 
این طرح شکل گرفته آینده و سرانجام کسب وکارهایی 
است که در بستر پیام رسان های خارجی فعالیت 
می کنند، در همین راستا هم مرکز پژوهش های مجلس 
به تعدادی از سوالات پرتکرار این روزهای صاحبان 
کسب وکارها جواب داده است. محدوده طرح شامل 
خدمات پرکاربرد کسب وکارهایی نظیر دیجی کالا، 
دیوار، اسنپ، آچاره و آپارات و مانند اینها نمی شود 
که خدمات پایه ارائه می دهند. ضمن اینکه گفته 
شده نه تنها این طرح مشکلی برای کسب وکارها 
ایجاد نخواهد کرد بلکه در فصل حمایت در ۱۳ ماده 
محورهای حمایت از خدمات پایه کاربردی را آورده 
است که از جمله آن می توان به درنظر گرفتن حق السهم 
تولیدکنندگان محتوا، ممنوعیت تبلیغات دستگاه های 
دولتی در خدمات پایه کاربردی خارجی غیرمجاز، 
ارائه معافیت های مالیاتی، الزام ارائه خدمات بانکی 
اختصاصی و ارائه خدمات دولت الکترونیک اشاره 
کرد. مرکز پژوهش ها در پاسخ به این پرسش که آیا 
با تصویب این طرح، تبلیغات کسب وکارهای داخلی 
در سکوهای خارجی ممنوع خواهد شد گفته »خیر؛ 
در طرح تصریح شده است که مردم و کسب وکارها از 
ممنوعیت تبلیغات در خدمات پایه کاربردی خارجی 
غیرمجاز، معاف هستند.« این مرکز این اطمینان را داده 
که با تصویب این طرح واتساپ، اینستاگرام، گوگل و 
سایت های پرمراجعه خارجی که توسط کسب وکارها 
مورد استفاده قرار می گیرد، فیلتر نمی شوند چراکه 
هیچ نمونه جایگزینی ندارند همچنین برای بازاریابی 
بین المللی و جهانی سازی محتواهای فاخر ایرانی به 

استفاده از این سرویس ها نیاز داریم.
 کم کردن پهنای باند به جای فیلتر

یکی از سوالاتی که مرکز پژوهش های مجلس به آن 
جواب داده کاهش پهنای باند اینترنت با تصویب این 
طرح است که گفته »نه لزوماً بلکه به عنوان یک ابزاری 
برای جایگزینی سیاست مسدودسازی برخی پلت فرم ها 

اعمال می شود« که این خود موید این موضوع است که 
بدون فیلترینگ دسترسی کاربران محدود خواهد شد! 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در 
واکنش به تصویب طرح صیانت از کاربران در اینستاگرام 
نوشت: »طرح در کمیسیونی از منتخبین کمیسیون ها 
بصورت علنی بررسی خواهد شد. عمده ادعاها درباره 
طرح خلاف واقع است. مسدودسازی اینستا و واتس اپ 
برنامه  مجلس  نیست« او گفته »تصمیم گیری درباره 
پلت فرم های پرکاربرد مانند اینستاگرام و واتس اپ که 
ده ها میلیون نفر از آنها استفاده می کنند و هزاران  کسب 
و کار  در آنها جریان دارد از اهمیت زیادی برخوردار است 
و پیچیدگی های فراوانی دارد و باید در خصوص آنها 
متغیرهای زیادی را مدنظر قرار داد؛ بنابراین طرح  باید 
به گونه ای اصلاح شود که تصمیم گیری  نهایی درباره این 
پلت فرم ها مبتنی بر منطقی عقلانی بصورت مستقیم 

توسط شورای عالی فضای مجازی صورت گیرد.«
 توفان توئیتری علیه طرح صیانت

توئیتر بزرگترین محل اعلام اعتراض کاربران 
ایرانی به طرحی صیانت است که نمایندگان مجلس 
آن را طرحی انقلابی می دانند. با وجود اینکه مرکز 
پژوهش های مجلس با پاسخ به برخی از سوالات پیرامون 
این طرح، سعی کرده این اطمینان را به صاحبان 
کسب وکارهای اینترنتی بدهد که اتفاقی برای آنها 
نخواهد افتاد، اما همین سیاست یک و بام دو هوای 
مجلس در نحوه اجرای طرحی که به قول خودشان هنوز 
پخته نشده باعث نگرانی بیشتر می شود. اگر قرار باشد 
پهنای باند پیام رسان های خارجی کم شود و با توجه 
به وضعیت تنش ایران با جهان این اتفاق دور از انتظار 
نخواهد بود و از آنجایی که ساخت چنین پیام رسان هایی 
در داخل آن هم با امکانات و زیرساخت های موجود 
و عدم اعتماد کاربران به پیام رسان های داخلی، 
کسب وکارها باید برای کوچ اجباری در آینده آماده 
باشند. تغییر پلت فرم کاری برای همه کسب وکارها 
آسان نخواهد بود این اتفاق ریختن بنزین روی آتش 
اعتراضات معیشتی و اقتصادی است و می تواند باعث 

شعله ورتر شدن آن شود. 

آرمان ملی: سه هزار تن موز در 
حالی در انبارهای گمرک بلاتکلیف 
مانده اند که فارغ از انتقاداتی که نسبت 
به عدم رعایت قانون مبنی بر واردات موز 
در قبال صادرات سیب صورت گرفته که 
با زمانبر شدن نامه نگاری ها احتمال 
فساد موزها نیز دور از انتظار نخواهد 
بود موضوعی که معاون فنی گمرک در 
آخرین اظهارات خود از ترخیص موزها 
در صورت عدم تعیین تکلیف از سوی 
وزارت جهاد کشاورزی خبر داده است.

 داستان 4 نامه نگاری
 بر اساس مصوبه اواخر سال گذشته 
ستاد تنظیم بازار مقرر شد که واردات 
موز تنها به شرط صادرات سیب انجام 
شده و با انجام ثبت سفارش و تایید کد 
منشأ ارز بلامانع باشد. این در حالی 
است که اخیرا محموله ۳ هزار تنی 
موز در حالی به گمرکات کشور وارد 
شده که با وجود ثبت سفارش و اخذ 
کد رهگیری بانک، اما صادرات سیب 
در مقابل واردات صورت نگرفته است 
به این معناکه تایید منشأ ارز از سوی 
بانک مرکزی انجام شده ولی شرط 
مصوبه یعنی صادرات سیب را ندارد. بر 
این اساس، با توجه به اختلافی که وجود 
داشت گمرک ایران طی مکاتبه ای با 
وزارت صمت خواست تا تکلیف واردات 
موز را مشخص کرده و یا اینکه در این 
رابطه اصلاحی در مصوبه صورت دهد،  
اما در مقابل این مکاتبه قبادی معاون 
بازرگانی داخلی وزارت صمت  اعلام 
کرده بود وزارت صمت مخالف واردات 
موز بدون شرط صادرات سیب نیست 
و اشاره شد که مصوبه مربوطه در زمانی 
بوده که می خواستند هم صادرات سیب 
افزایش پیدا کند و هم بازار موز متعادل 
شود ولی اکنون زمان صادرات سیب 
نیست و از نظر وزارت صمت امکان 
واردات موز بر اساس مقررات صادرات 
و واردات بلامانع است. با این وجود 
قبادی خواسته بود که گمرک از وزارت 
کشاورزی نیز کسب تکلیف کند.  با 

اعلام نظر وزارت صمت گمرک طی نامه 
ای به معاون توسعه صنایع تبدیلی و 
کسب و کارهای کشاورزی وزارت جهاد 
اعلام کرد که در حال حاضر حجمی 
حدود ۲۵۰۰ تن موز وارد گمرک شده 
که ثبت سفارش و کد رهگیری بانک را 
نیز دارد اما صادرات سیب مقابل آن 
صورت نگرفته، از این رو از گیلان پور 
خواسته بود تا تکلیف واردات موز به ویژه 
آن دسته که بدون صادرات سیب انجام 
می شود را مشخص کند.  البته این پایان 
ماجرا نبود و آنچه در چهارمین مکاتبه 
صورت گرفته اعلام نظر معاون وزارت 
جهاد به رئیس سازمان توسعه تجارت 
است که طی آن دو مورد را مد نظر 
قرار داده که در نهایت مشخص کننده 
تکلیف موزهای وارداتی موجود در 
گمرک نیست؛ به طوری که در بخشی 
از این مکاتبه اعلام شده که »به منظور 
امکان مدیریت واردات موز و همچنین 
توسعه صادرات سیب یک بند در دستور 
کار کمیسیون ماده ۱ آئین نامه اجرایی 
قانون مربوطه قرار گیرد که طی آن 
شده به ازای صادرات ۱.۵ کیلوگرم 
سیب درختی درجه ۱ و ۲ یا صادرات 
یک کیلوگرم کشمش و یا صادرات یک 
کیلوگرم پرتغال، حقوق ورودی یک 
کیلوگرم موز پنج درصد ارزش تعیین 
شود.«اما در بخشی دیگر  این مکاتبه 
به جریان ثبت سفارش های قبلی بر 
می گردد که معاون وزارت جهاد گفته 
که  در خصوص تمدید مهلت استفاده از 
اظهارنامه های صادرات سیب درختی 

جهت واردات موز و با توجه به غیر 
فعال شدن ثبت سفارش واردات موز 
در سامانه جامع تجارت و ایجاد حق 
مکتسبه برای صادر کنندگان سیب 
درختی »کلیه اظهارنامه هایی که از 
تاریخ اول بهمن ۱۳۹۸ و بعد از آن در 
دوره غیر فعال بودن ثبت سفارش موز 
صادر و مهر خروج محموله در پشت 
اظهارنامه باشد از امکان واردات موز 
با شرایط مندرج در بند ۵ مندرجات 
یادداشت فرعی فصل ۸ کتاب مقررات 
صادرات و واردات به مدت شش ماه از 
زمان فعال شدن مجدد ثبت سفارش 
موز برخوردار شوند.«  در واقع  نامه 
معاون وزارت جهاد مشخص کننده 
تکلیف موزهای وارداتی نبوده چرا که 
تغییری در نحوه واردات موز صورت 

نگرفته است
 واکنش گمرک به بلاتکلیفی

اما این جریان با واکنش گمرک ایران 
همراه شده است، به طوری که طی 
مکاتبه ارونقی - معاون فنی گمرک 
ایران  با گیلان پور -معاون توسعه صنایع 
تبدیلی و کسب و کارهای کشاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی - با اشاره به 
ابهامات موضوع اعلام شده که »با 
توجه به اینکه این وزارتخانه در مورد 
اظهارنامه هایی که از اول بهمن ۱۳۹۸ 
و بعد از آن در دوره غیر فعال بودن 
ثبت سفارش موز صادر شده و مهر 
خروج محموله در پشت اظهارنامه است 
پیشنهاداتی به سازمان توسعه تجارت 
داشته است، اگر این پیشنهاد همین 

امروز مورد پذیرش سازمان توسعه 
تجارت قرار گرفته و همین امروز هم 
به مراجع ذیربط از جمله بانک مرکزی 
و گمرک ابلاغ شود عملا ۲۴ روز فرصت 
برای استفاده از این تسهیلات وجود 
خواهد داشت که به نظر می رسد با 
توجه به فرآیند بررسی، پذیرش و ابلاغ 
مراتب پیشنهادی، عملا بعد از این 
فرصت تصمیم گرفته شود که هیچ 
نتیجه ای عاید صادر کنندگان سیب 
دارای حقوق مکتسبه نخواهد داشت.« 
معاون فنی گمرک در ادامه این مکاتبه  
یادآور شده »آنچه که گمرک به وزارت 
جهاد اعلام و دارای اهمیت بود این 
مورد بوده است که اخیرا وارد کنندگان 
موز بدون اینکه صادرات سیب داشته 
باشند اقدام به ثبت سفارش معتبر، کد 
رهگیری بانک عامل و مجوز قرنطینه 
نباتی کرده و مآخذ حقوق ورودی ۲۰ 
درصد بدون تخفیف را برای اظهارنامه 
وارداتی موز در نظر گرفته و اظهار می 
کنند،به عبارتی دیگر تمامی مجوزهای 
قانونی و مقرراتی لازم برای ترخیص کالا 
آماده است.« بر این اساس خواسته شده 
که وزارت جهاد صریحا در این خصوص 
اعلام نظر کرده که گمرکات اجرایی می 
توانند با توجه به موارد موجود اجازه 
ترخیص موزهای وارداتی را صادر کنند 
یا از ترخیص این کالا به نحو اشاره شده 
جلوگیری شود؟ همچنین معاون فنی 
گمرک به معاون وزارت جهاد کشاورزی 
تاکید کرده با توجه به فساد پذیری 
کالا در شرایط جوی موجود دستور 
تسریع در اقدام صادر شود و عدم پاسخ 
صریح به این مورد گمرک را مجاز به 
ترخیص موزهای وارداتی خواهد کرد. 
حال باید منتظر شد و دید آیا گمرک 
با توجه به اینکه وزارت صمت مخالفتی 
با عدم اجرای قانون صادرات سیب در 
مقابل واردات موز که در آن برهه زمانی 
ابلاغ شده بود ندارد به ایا راسا نسبت به 
ترخیص موزهای موجود در انبار اقدام 

خواهد کرد.

با اعلام گمرک مبنی بر عدم تعیین تکلیف از سوی وزارت جهاد پیش بینی می شود؛

احتمالپایانسفرموزهایبیقانون؟!

فعالیت42 درصد واحدهای 
در تملک بانک ها

معاون هماهنگی امور اقتصادی وزارت 
کشور با بیان اینکه ۱۶ بانک تعداد یکهزار 
و ۷۹۳ واحد تولیدی را در تملک گرفته اند 
گفت: ۴۲ درصد این واحدها فعال و مابقی 
غیرفعال بوده اند. بابک دین پرست افزود: 
وضعیت واحدهای تحت تملک شبکه 
بانکی را طی پنج سال گذشته پیگیری 
کردیم، هفت بار دستور رئیس جمهوری 
شبکه  تملک  تکلیف  تعیین  برای  را 
بانکی گرفتیم و مصوبات بانک مرکزی 
را بارها داشتیم که سرانجام در اردیبهشت 
توانستیم آمار نهایی این واحدها را بگیریم. 
وی اظهار داشت: بانک کشاورزی در رتبه 
نخست، بانک ملی با ۳۳۸ واحد تحت 
تملک در رده دوم و بانک ملت سوم کشور 
بود. دین پرست افزود: ابتدا این واحدها 
را شناسایی کردیم و آیین نامه نحوه 
واگذاری غیرضرور بانک ها را از سال ۹۶ 
پیگیری کردیم که این آیین نامه در دولت 

لغو و در روز ۱۱ آذرماه اصلاح و ابلاغ شد.

کاهش تولید در 
کارخانه های نان صنعتی 

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان نان های 
صنعتی از مشکل تامین آرد در کارخانجات 
تولید نان صنعتی خبر داد و خواستار 
تک نرخی شدن آرد شد و گفت: اگر 
آرد تک نرخی شود، قاچاق آرد متوقف 
می شود، سوء استفاده گران و مافیا از بازار 
حذف می شوند و در تولید رونق و بین 
تولیدکنندگان رقابت ایجاد می شود. 
محسن لزومیان، درباره افزایش قیمت 
نان های صنعتی در سال جاری، اظهار 
کرد: قیمت نان های صنعتی تابع عرضه و 
تقاضاست و در حال حاضر به دلیل کاهش 
قدرت خرید مردم و گران تر بودن نان های 
صنعتی نسبت به نان های سنتی، تقاضا در 
این بازار ضعیف است.  وی با بیان اینکه 
بازار کشش افزایش قیمت را ندارد، تصریح 
کرد: نمی توان درصد دقیقی برای افزایش 
قیمت نان های صنعتی عنوان کرد، چراکه 
نوع محصول تولیدی و میزان تولید 
کارخانجات مختلف متفاوت و در نتیجه 
افزایش قیمت آنها نیز متفاوت است. از 
طرف دیگر با توجه به افزایش بی رویه 
هزینه مواد اولیه، بسته بندی و حاملان 
انرژی چاره ای جز افزایش قیمت برای 

تولیدکنندگان نبود. 

بازار سرمایه

حذف رانت خواری با عرضه 
سیمان در بورس کالا

رئــیس سازمان بــورس از حـذف 
رانــت خواری با عرضه سیمــان در 
بورس کــالا خبر داد و گفت: افرادی 
که در خصوص خروج سیمان از بورس 
کالا اظهار نظر می کنند، وضع سیمان 
پیش از ورود به بورس را مد نظر قرار 
دهند. محمد علی دهقان دهنوی اظهار 
داشت: پیش از ورود سیمان به بورس 
کالا، قیمت گذاری که روی محصولات 
انجام می شد به هیچ وجه  سیمان 
مطلوب کارخانه های سیمان نبود و 
امکان سرمایه گذاری مجدد یا تعمیر 
و بازسازی دستگاه ها و خط تولید 
کارخانه ها را هم حتی به آن ها نمی داد. 
به گفته رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار، زمانی که سیمان وارد بورس 
کالا شد در یک مرحله تا ۲۱ هزار تومان 
قبل از ورود به بورس کالا افزایش قیمت 
گرفت و بعد از آن هم در بورس کالا 
حدود ۲۵ هزار تومان معامله شد و این 
قیمتی است که به دست مصرف کننده 
می رسد. دهقان دهنوی با اشاره به 
ثبت نام ۴ هزار متقاضی سیمان در 
بورس کالا گفت: اکنون به جای ۱۰ یا 
۲۰ نفر خریدار سیمان از کارخانه های 
سیمانی، ۱۳۹۵ نفر در مدت زمان 
کوتاهی توانستند مقادیری بیش از ۲۰ 
تن سیمان از بورس کالا خریداری کنند، 
۴ هزار نفر ثبت نام کرده و با گرفتن کد 

می توانند اقدام به خرید کنند.


